
13. Летња школа урбанизма Вршац, 1.-3. јуни,2017. 

Извештај и закључци 

У Вршцу је од 1. до 3. јуна 2017. године, у организацији Удружења урбаниста Србије и Републичког 

геодетског завода, одржан међународни стручни скуп „13. Летња школа урбанизма“. Скуп је био 

под покровитељством Министарства грађевинарства,саобраћаја и инфраструктуре, Министарства 

државне управе и локалне самоуправе, Министарства просвете, науке и технолошког развоја, а у 

сарадњи са GIZ/AMBERO/ICON пројектом. 

Теме Тринаесте летње школе су биле: 

I    Урбанистичко и просторно планирање у последњој деценији 

II   Управљање геопросторним подацима, РГЗ 

III  Издавање грађевинских дозвола – електронска дозвола 

IV Спровођење новог закона о становању 

Присуствовало је преко 150 учесника из пет земаља (Србије, Републике Српске, Хрватске, 

Немачке и Мађарске). Изложена су24 стручна рада еминентних стручњака из наведених области. 

После изнетих радова и дискусија, Форум летње школе урбанизма је, између осталог, закључио 

следеће: 

Урбанистичко и просторно планирање 

• Урбанистичко и просторно планирање у земљама Европске уније напредује ка даљем 

формирању виших новоа организације простора помоћу национално независних али 

кординираних модела. Пажња се обраћа концентрисано и равноправно на све битне 

компоненте урбанистичког планирања: организационе, функционалне, економске, 

еколошке, социјалне, партиципативне и естетске.  

• Осим комуницирања кроз повеље и писане стратегије, нашем напретку у примени ових 

модела помогли су значајно и вишегодишњи пројекти немачке организације 

ГИЗ/АМБЕРО/ИКОН у Србији. 

• Распрострањеност и покривеност урбанистичким плановима градова и насеља у Србији, 

као и поступак и брзина њиховог доношења, је  у претходних десет година видљиво 

побољшана. То јесте био један од наглашених и важних циљева управе и читаве области 

планирања. 

• Међутим, квалитет и садржајност урбанистичких планова видљиво опада. Опада и 

квалитет и број урбанистичких организација у систему. Саме урбанистичке организације и 

институције трпе непрекидне, ад хок , реорганизације на републичком и локалном нивоу, 

смањују се или нестају, што се одражава и кроз квалитет и садржај изнетих 

саопштења.Положај стручњака и стручних организација се не побољшава, напротив. 

• Примена савремених информационих техника достигла је основни неопходни ниво 

редовне употребе персоналних рачунара у пословању, али се прелаз на виши ниво не види 

већ дуже време. 

• Овакав тренд је потребно организовано преобратити у позитиван развој у квалитету и 

садржајности урбанистичких планова. Осим доминирајуће регулативне, потребно је знатно 



подићи развојну, проактивну компоненту урбанизма, јер ће без тога наши градови 

назадовати. 

 

Управљање геопросторним подацима, РГЗ 

• У управљању геопросторним подацима, стање је знатно повољније, пре свега због добро 

организоване институционалне основе система. 

• Републички геодетски завод (РГЗ) је у систему постављен као институција од великог 

националног значаја, с обзиром на геопросторне податке којима управља и који су му у 

надлежности. 

• У току је непрекидан и успешан процес унапређења прикупљања и претстављања 

геопросторних и катастарских података, уз подршку Светске банке и организација из 

других развијених земаља. 

• Приметно је да РГЗ брзо напредује ка циљу да постане ефикасан сервис грађана. 

• Међутим, сарадња са другим власницима и корисницима просторних података још није 

постигла неопходан квалитет и то је правац накоме треба нарочито радити. 

Издавање грађевинских дозвола – електронска дозвола 

У систему издавања електронских грађевинских дозвола (Централни Информациони Систем 

Електронских Дозвола: ЦИСЕ. дозволе), РГЗ је остварио ефикасну сарадњу са органима у 

локалним самоуправама које ове дозволе издају, а примедбе и жалбе нису забележене од почетка 

примене. 

Спровођење новог закона о становању 

• У  спровођењу новог закона о становању уочавају се одређена унапређења (пре свега у 

регулисању коришћења станова), али и отсуство унапређења тамо где је било потребно 

(пре свега у области социјалног становања и регулисању етажног – кондоминијумског 

власништва). Очекује се да ће будући развој прописа ово довести на потребан ниво. 

Виши степен сарадње између  урбанистичког планирања и управљања геопросторним 

подацима 

Посебан значај је Форум  13. Летње школе урбанизма је дао закључцима о потребној сарадњи и 

вишем степену интеграције измеђуобласти урбанистичког планирања и управљања геопросторним 

подацима. 

• Регистар просторних и урбанистичких планова постоји као институција и надлежност из 

Закона о планирању и грађењу, али је његова развијеност и обавезни прописани  домен 

далеко од потреба и могућности ове темељне институције у организацији планирања и 

геопросторних података. Потребна је његова поставка на вишем нивоу захтева. 

• Геопросторни подаци се налазе у језгру сваке добре планерске методологије, а наши 

актуелни методи, организација израде и садржај урбанистичких планова нису довољно 

модернизовани, да би се достигнути развој геопросторне информатикеадекватно 

искористио. 

• Важно је организовати заједнички процес приближавања и прилагођавања ових двеју 

међусобно условљених области организације националног простора. То јесте задатак 

активних и савесних стручњака и њихових институција, али је његова реализација 



непотпуна без довољног ангажовања надлежних органа државне управе и локалне 

самоуправе. 

Потреба организовања 14. Летње школе урбанизма  

Садржајност излагања и дискусија  13.Летње школе урбанизма у Вршцу 2017. године је била на 

очекиваном нивоу, као и сагласност учесника о потреби одржања научно стручног скупа у оваквом 

формату, што је позив организаторима да почну са организацијом стручног  скупа 14. Летње школе 

урбанизма . 

У Вршцу, 3.6.2017                                                                       Форум  14. Летње школе урбанизма  


